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Oœwiadczenie skierowane do prezesa Rady Ministrów Donalda Tuska oraz do minister nauki i szkolni-
ctwa wy¿szego Barbary Kudryckiej

Szanowny Panie Premierze! Szanowna Pani Minister!
Pragnê zwróciæ pañstwa uwagê na sytuacjê, w jakiej znalaz³a siê filia uniwersytetu bia³ostockiego

w Wilnie. Jednostka ta jest pierwsz¹ fili¹ uczelni zagranicznej na Litwie oraz pierwszym wydzia³em za-
miejscowym poza granicami Polski. Inicjatywa powo³ania filii uniwersytetu bia³ostockiego w Wilnie po-
wsta³a przede wszystkim z myœl¹ o Polakach na Litwie. Uruchomienie filii nie by³o ³atwe. Strona
litewska stawia³a ogromne wymagania, dotycz¹ce przede wszystkim bazy materialnej. Za³atwianie for-
malnoœci trwa³o piêæ lat, dok³adnie do 8 sierpnia 2007 r.

Polacy na Litwie to najwiêksza mniejszoœæ, jednoczeœnie s¹ oni s³abo wykszta³ceni i zajmuj¹ pod tym
wzglêdem przedostatnie miejsce, za nami s¹ tylko Romowie. Pozwolê sobie przytoczyæ wskaŸniki wy¿-
szego wykszta³cenia. Na tysi¹c Polaków wy¿sze wykszta³cenie ma obecnie szeœædziesiêciu trzech, dla Li-
twinów wskaŸnik ten wynosi sto dwadzieœcia szeœæ.

Problemy wileñskiej filii uniwersytetu bia³ostockiego zaczê³y siê wraz z pocz¹tkiem jej funkcjono-
wania. Obecny przewodnicz¹cy komisji oœwiaty litewskiego sejmu powiedzia³, ¿e studia w jêzyku pol-
skim to zagro¿enie. W kontekœcie obecnej polityki rz¹du litewskiego wobec Polaków, szczególnie
wobec polskiej m³odzie¿y, s³owa te maj¹ mocn¹ wymowê. Polscy studenci nie mog¹ korzystaæ z prefe-
rencyjnych kredytów studenckich na naukê i pokrycie kosztów utrzymania podczas studiów. Banki
oraz inne instytucje finansowe na Litwie, tak¿e Pañstwowy Fundusz Nauki i Studiów, nie mog¹ przy-
znaæ ulgowych kredytów finansowych naszym studentom, gdy¿ na liœcie uczelni wy¿szych, przedsta-
wionej przez Ministerstwo Oœwiaty i Nauki Litwy instytucjom finansowym, nie znalaz³a siê filia
uniwersytetu bia³ostockiego w Wilnie. Zabrania tego art. 69 nowej litewskiej ustawy o szkolnictwie
wy¿szym.

Polska uczelnia nie ma te¿ dostêpu do ogólnokrajowej rekrutacji internetowej. Proœba w tej sprawie
zosta³a wystosowana 12 listopada 2008 r. do Stowarzyszenia Uczelni Wy¿szych na Litwie „Lama”. Od-
powiedŸ z 29 stycznia 2009 r. by³a negatywna, pismo nie by³o opatrzone numerem, nie by³o te¿ uzasad-
nienia odmowy. Wileñska filia uniwersytetu bia³ostockiego ma wszystkie zezwolenia w³adz litewskich
na prowadzenie studiów na Litwie i dlatego niezrozumia³a jest odmowna odpowiedŸ tej instytucji w kwe-
stii w³¹czenia jej do krajowej internetowej rekrutacji, która pozwoli³aby naszej uczelni wzi¹æ udzia³ w re-
krutacji na równych warunkach z innymi uczelniami na Litwie.

12 maja 2009 r. na Litwie wesz³a w ¿ycie nowa ustawa o studiach i nauce, na mocy której wprowa-
dzono tak zwany koszyk studenta, przys³uguj¹cy tylko litewskim uczelniom. Wykluczenie filii uczelni
zagranicznych z listy uczelni ubiegaj¹cych siê o „koszyk studenta” narusza zasadê równych szans dla
uczelni wy¿szych na litewskim rynku edukacyjnym. Proœby o w³¹czenie filii uniwersytetu bia³ostockie-
go w Wilnie do listy uczelni mog¹cych otrzymaæ „koszyk studenta” nie odnios³y skutku. Warto w tym
miejscu wspomnieæ, ¿e nawet uczelnie niepañstwowe na Litwie maj¹ prawo do pobrania „koszyka stu-
denta” na takiej samej podstawie, na jakiej czyni¹ to uczelnie pañstwowe.

Szanowny Panie Premierze! Szanowna Pani Minister!
W dniu 27 stycznia 2010 r. wspólnie z senatorem Markiem Konopk¹ spotkaliœmy siê z dzieka-

nem Wydzia³u Ekonomiczno-Informatycznego, profesorem uczelnianym doktorem habilitowanym
Jaros³awem Wo³konowskim w³aœnie w siedzibie filii w Wilnie. W trakcie rozmowy pan dziekan
wskaza³ na trudnoœci finansowe, jakie prze¿ywa uczelnia. Obecnie brakuje uczelni oko³o 3 milio-
nów z³, brakuje pieniêdzy miêdzy innymi na zwrot delegacji dla siedemdziesiêciu pracowników do-
je¿d¿aj¹cych z Bia³egostoku. Filia planuje utworzenie dwóch nowych kierunków: europeistyki
i stosunków miêdzynarodowych. Ju¿ trzykrotnie podnoszono studentom czesne, do 1 tysi¹ca
500 litów. Wed³ug relacji pana dziekana uczelni grozi znaczne ograniczenie funkcjonowania, a na-
wet zamkniêcie.

Nie mo¿na do tego dopuœciæ. Przecie¿ temat utworzenia jednej z ostoi polskoœci na Litwie zajmowa³
trzech marsza³ków Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej, a ostatecznie premier Jaros³aw Kaczyñski dopo-
móg³ w znalezieniu funduszy i rozpoczêciu procedur organizacyjnych. Kontynuowanie dzia³alnoœci pol-
skiego uniwersytetu w Wilnie rz¹d polski powinien traktowaæ jako priorytet, a tak¿e misjê maj¹c¹ na
celu podniesienie presti¿u pañstwa polskiego. Jest to równie¿ nasz wspólny obowi¹zek wobec dwustu
trzydziestu piêciu tysiêcy Polaków mieszkaj¹cych na Litwie.



Dlatego zwracam siê do pana premiera oraz do pani minister o pomoc w dofinansowaniu kszta³cenia
polskiej mniejszoœci przez Uniwersytet w Bia³ymstoku z fili¹ w Wilnie.

Z szacunkiem
S³awomir Sadowski




